
Zápis z plenární schůze ČDS ČLS JEP ze dne 26.4.2024 v Luhačovicích 

 

Účast členů výboru ČDS: MUDr. Barbora Doležalová, MUDr. Vladimíra Fejfarová, Ph.D., 
MUDr. Milan Flekač, Ph.D., prof. MUDr. Martin Haluzík, DrSc., prof. MUDr. Alexandra 
Jirkovská, CSc., prof. MUDr. Milan Kvapil, CSc., MBA, prof. MUDr. Terezie Pelikánová, 
DrSc., prof. MUDr. Martin Prázný, CSc., Ph.D., MUDr. Marcela Szabó, prof. MUDr. Jan 
Škrha, DrSc., MBA, MUDr. Jan Šoupal, Ph.D., prof. MUDr. Zdeněk Šumník, Ph.D., MUDr. 
Jitka Zemanová. Účast členů revizní komise: MUDr. Alena Adamíková, Ph.D., MUDr. 
Jozefína Štefánková, Ph.D., MUDr. Zdeněk Jankovec, Ph.D. 

Účast členů shromáždění: v sále bylo přítomno 100 členů ČDS. 

 

1. Zahájení plenární schůze. Plenární schůze byla zahájena předsedou ČDS ČLS JEP 
prof. Prázným. 
 

2. Ustavení návrhové a mandátní komise, schválení programu plenární schůze. 
Členy návrhové komise byli zvoleni prof. Rušavý a prof. Škrha. Členy mandátní 
komise byli zvoleni MUDr. Škrha jr. a MUDr. Flekač. 
 

3. Zpráva předsedy o činnosti výboru v uplynulém období (04/2023-04/2024).  
Prof. Prázný  referoval o následujících: 
 

I. Jednání s institucemi:  
 

A) Zdravotní pojišťovny:  
 

- Činnost vedoucí k zavedení nových výkonů –  nové výkony v péči o pacienty se  
syndromem diabetické nohy, zavedení screeningu diabetické retinopatie 
pomocí umělé inteligence, práce na zavedení screeningu srdečního selhání a 
stanovení POCT NT-pro-BNP v ambulancích diabetologie. 

- rozšíření úhrady moderních technologií, aktuálně řada jednání v otázce 
úhrady senzorových technologií u pacientů s jiným typem DM než DM 1. typu 
na IIL (zejména DM 2. typu). 

- pokračování v programu program VZP+ pro poskytovatele ZS. 
- zapojení NT do ambulantní diabetologie – byla upravená metodika od 4/2024, 

detaily byly rozeslány mailingem členům ČDS. 
- osvědčily se panely se zástupci MZ ČR, pojišťoven, SÚKL a pacientských 

organizací, v plánu pokračování s cílem zajištění lepší dostupnosti moderní 
terapie pro osoby s diabetem. 
 



B) SÚKL: 
- byla revidována různá úhradová omezení, aby se zlepšil přístup pacientů 
k moderní léčbě, např. hranice pro HbA1c snížena v některých situacích 
na 53 mmol/M, BMI na 30 kg.m-2 – GLP1-RA) 
- dělení lékových skupin a podskupin (zejména v souvislosti s novými 
antidiabetiky) 
- zpracování odborných stanovisek na nové lékové skupiny antidiabetik (v 
současnosti např. GLP- 1/ GIP agonisté) 
 

C) Další odborné společnosti ČLS JEP: 
– neustále probíhá řada jednání s jinými odbornými společnostmi 
(praktičtí lékaři pro dospělé, pro děti a dorost ve snaze o sdílení výkonů   
(např. CRP, BNP) či angiologickou společností (pro podiatrické 
ambulance) 
 

II. Nová doporučení (aktuálně jsou již rozpracovaná doporučení – „dieta 
v léčbě DM“, neustále probíhá diskuze o adopci mezinárodních 
doporučení versus tvorba vlastních doporučení): 
 

III. Podpora odborných aktivit v diabetologii 
 
- podpora účasti členů ČDS na kongresech, nutno být členem ČDS 
- účast OS ve výběrových řízeních na nová zdravotnická zařízení 
- záštity nad odbornými akcemi, za stanovených podmínek jsme schopni 

zajistit ev. finanční podporu 
- organizujeme certifikované kurzy ČDS – mj. podpora v rámci procesu 

nasmlouvání nových výkonů v diabetologii. 
- ocenění – publikace, dlouholetý přínos diabetologii, předáváme čestná 

členství. 
 
IV. Podpora komunikace směrem k pacientům a veřejnosti: zejména 

prostřednictvím webových stránek, ČDS se zapojuje odbornou záštitou 
i ekonomickou podporou těchto portálů. Jedná se zejména o: 
 
-cukrovka.cz 
-detskydiabetes.cz 
- tehotenskacukrovka.cz 

                Jako novinka pro odborníky bude zřízen edukační portál  portal.diab.cz, obsahem 
budou záznamy z konferencí, nezávislé, z akcí pod záštitou ČDS a byl vytvořen nový 
engine webu diab.cz. 



 
4. Zpráva o činnosti OSAD, referovala dr. Szabó: 

 
A) Informace o 1. výroční konferenci OSAD (uspořádána k 20. výročí vzniku 

organizace OSAD) zaměřen na praktickou ambulantní diabetologii a byl 
s vysokou účastí lékařů (115) a sester (43), současně pozvala na 2. ročník 
konference OSAD, který se bude konat v Jihlavě ve dnech 17.-19.10.2024 
(www.osadkongres.cz). 

B) o dohodovacím řízení mezi segmentem ambulantních specialistů a 
zdravotními pojišťovnami o výši úhrad -pro r. 2024 nedospělo k dohodě a 

        úhrady jsou podle úhradové vyhlášky, kterou vyhlásilo MZ ČR. 
C) úhradová vyhláška 2024 zavádí nově rozdílnou hodnotu bodu pro 

jednotlivé odbornosti, diabetologie hodnocena 1,02 Kč/bod, tedy 
snížením a snížila se maximální hodnota bodu snížením bonifikace za 
diplom CŽV o 1 haléř/bod. 

D) hodnotu bodu 1,02 Kč mají následující odbornosti: 101 vnitřní lékařství, 
103 diabetologie, 104 endokrinologie,106 geriatrie, 109 revmatologie, 110 
klinická osteologie. 

E) o bonifikačních programech: VZP (111) VZP PLUS DIABETES 2024, ČPZP 
(205) BP PRO Diabetologie a ZPMV (211) BP diabetes. 

F) počet členů OSAD narůstá, aktuálně 128 členů. 
 
 

 
5. Zpráva o činnosti Podiatrické sekce, referovala dr. Fejfarová: 

 
A) byl ukončen vnější audit podiatrických ambulancí - za poslední rok vznikly 3 

nové ambulance, celkem je v roce  2024 v ČR 38 podiatrických ambulancí, 
průměrná pracovní doba lékaře je 20,4 hod a sestry 23,4 hodin týdně (o 4 hod 
méně než v předešlém období), v 31 ambulancích provádí sestra samostatně 
ošetření preulcerativních lézí, a to 10,2 ošetření/týden. Díky možnosti 
nasmlouvat kód pro samostatné ošetření ulcerací sestrou je toto nově 
prováděno v 26 ambulancích. 

B) Podařilo se refundovat preventivní pedikúry v rámci ošetření pacientů 
s diabetes mellitus (Dr. Černý, Dr. Koliba), každá ZP jinak nastavená pravidla, 
např. příspěvek VZP na přístrojové ošetření nohou - až 3000 Kč/rok, 
preventivní program je úspěšně čerpán, proto bylo doporučeno autoritami 
pokračovat v úhradách preventivních pedikúr. 

C) Nové výkony v podiatrii: od 1.1.2024 lze vykazovat edukační kód 13054 – 
vedení diabetika v samostatné péči o nohy (327 bodů) až 4x ročně, dynamická 
pedobarografie 67116, měření TBI 12028 (214 bodů) od 1.1.2025. 

http://www.osadkongres.cz/


D) Ve spolupráci s Českou podiatrickou společností z.s. (Dr. Koliba) a Českou 
podologickou společností (Mgr. Fešar) připravováno curriculum pro vzdělání 
pedikérek – obor Pedikér se specializací v podologii (profesní kvalifikaci) a 
výhledově Obecný podolog/podiatr (Bc. studium), vzdělávání všeobecných 
sester v podiatrii v kurzech pořádaných IKEM ve spolupráci s Podiatrickou 
sekcí a certifikovaných MZ ČR (Dr. Fejfarová),  IPVZ kurzy: Odborná stáž 
v podiatrii pro chirurgy (prim. Sixta, Dr. Sutoris), Hojení ran – (organizují 
členové předsednictva ČSLR, Dr. Fejfarová), kurz Miniinvazivní chirurgie pro 
diabetology (prim. Sixta, Dr. Fejfarová), spolupráce na IPVZ kurzech 
Subkatedry Ortopedické  protetiky a podiatrie (Dr. Koliba, Dr. Krawczyk),   
POCUS techniky – (Dr. Novotný, Dr. Fejfarová). 

E) Zpracována finanční analýza podiatrické péče v ambulancích: zhodnoceno 
119 pacientů s diabetickými ulceracemi, kteří byli konsekutivně zařazení  v 10 
podiatrických centrech do observační studie a byli sledováni po dobu 6 
měsíců. Průměrné náklady se pohybovaly okolo 67 tisíc Kč (průměr 66 993 ± 
93 961; medián 35 700Kč) / 1 pacienta / 6 měsíců. Celkové náklady na 
podiatrickou péči jsou 3-9 násobně vyšší než náklady spojené s ošetřením 
pacienta s DM v ČR. 

F) Práce na revitalizaci Doporučeného postupu pro prevenci, diagnostiku a 
terapii SDN ČDS z roku 2016. 

G) Volby do výboru podiatrické sekce v 06/ 2024, které budou elektronické. 
Podiatrická sekce má 99 členů v r. 2024. 

H) Pozvánka na mezinárodní podiatrickou konferenci DFSG, která se bude v roce 
2025 konat v Praze. 
 

6. Zpráva o činnosti Technologické sekce, referoval dr. Šoupal: 
 
A) Výkon vyšetření diabetické retinopatie – diskuze nad vykazováním tzv. 

nehodnotitelných snímků. Dle dat ze zdravotních pojišťoven bylo vysoké 
procento vykazování nehodnotitelných snímků, nutno toto reflektovat a snažit 
se významně snížit vykazování nehodnotitelných snímků. 

B) Práce na úhradě senzorových technologií pro pacienty s jiným než DM 1. typu 
léčených IIL. Aktuálně je návrh úhrady v připomínkovém mezirezortním řízení, 
úhrada by byla od 1.1.2025. 
 

7. Zpráva o činnosti Sekce pro dětský diabetes, referoval prof. Šumník: 
 
A) organizace konference Dětská diabetologie 2024 ve dnech 22.-23.3.2024 
B) pozvánka na 5. ročník diakongresu pro pacienty a lékaře v listopadu 2024 



C) poděkování za finanční podporu ČDS ČLS JEP pro projekt ČENDA, 
prezentována data, která dokládají vynikající úroveň péče o dětské pacienty 
s diabetem vč. mezinárodních srovnání s jinými registry 

D) problém dětí s diabetem ve školách, řada jednání se zástupci MŠMT ČR, 
zatím bez jednoznačných výsledků, další jednání jsou v plánu. Sekce 
vypracovala Plán péče o dítě s diabetem ve škole, zatím bez akceptace ze 
strany MŠMT  ČR. 
 

8. Zpráva o činnosti Psychologické pracovní skupiny, referovala dr. Štefánková: 
 
A) organizace pilotního projektu Komunikace v diabetologické ambulanci 

v lednu 2024. 
B) organizace XVI. ročníku mezioborového sympozia diabetologických týmů se 

zástupci psychiatrů a psychologů v březnu 2024 (www.psychodny2024.cz). 
C) První Balintovská skupina v Praze v březnu 2024. 
D) V dubnu 2024 první kazuistický on-line seminář, sdílení případu ve skupině se 

zaměřením na komunikaci a psychologii, další naplánován na červen 2024. 
E) Vytvořena nová uzavřená facebooková skupina Diapsychosekce.  
F) Pozvánka na workshop a sympozium sekce v rámci DD v Luhačovicích, další 

Balintovská skupina v Hradci Králové 21.5.2024, Online kasuistický seminář 
10.6.2024 přes ZOOM - přihlášení na diapsycho@email.cz a Psychodny: XVII. 
ročník mezioborového sympozia diabetologických týmů se zástupci z řad 
psychologů, psychiatrů a psychoterapeutů 14.-15.3.2025. 
 

9. Zpráva o činnosti Pracovní skupiny pro těhotné, referovala dr. Krejčí: 
 
A) úspěšná rekonstrukce stránek tehotenskacukrovka.cz s podporou ČDS 
B) program diamama.cz- edukační portál pro těhotné pacientky s DM 
C) nový registr gravidit ve spolupráci s DC v IKEM 
D) pracovní skupina se účastnila tvorby metodiky pro screening tyreopatií 

v graviditě (ve spolupráci s Endokrinologickou společností) 
 

10. Zpráva o činnosti Sekce sester, referovala p. Hávránková: 
 
A) organizace konference sester v únoru 2024 Novinky v péči o diabetika 

s vysokou účastí cca 120 zdravotních sester 
B) příprava sesterských sekcí v rámci diabetologických konferencí 

 
 
 
 

http://www.psychodny2024.cz/
mailto:diapsycho@email.cz


11. Zpráva pokladníka o hospodaření ČDS za rok 2023, referovala dr. Zemanová: 
 
A) Byla vytvořena nová pravidla pro odměňování členů za práci pro ČDS ČLS JEP, 

konkrétně se jedná o odměny za tvorbu guidelines, za tvorbu nových výkonů, 
přednáškovou činnost, která není honorována jiným způsobem a za čas 
strávený při jednáních se zástupci MZ ČR, s plátci. Odměny jsou vypláceny na 
základě vystavení faktur, které jsou schvalovány výborem ČDS při zasedání. 

B) Příjmy za vzdělávací akce: Luhačovice výnos před zdaněním   3.573.229,- 
CZK, Obezitologie a bariatrie 10.000,- CZK, XV. ročník mezioborového 
sympozia   - 24.793,- CZK, Celkem + 3 558 435  CZK. Příjmy za členské 
příspěvky:  + 298 820,- CZK (v roce 2022  bylo 333.070.- CZK).Příjmy z 
bankovních operací – úroky +727.273,15 CZK (v roce 2022   bylo 18.074.- 
CZK). Celkové příjmy byly 4.584.52,15 CZK 

C) Výdaje (vybrány zásadní položky): Cestovné zahraničí 263  585.-, cestovné v 
ČR  17 990.-, výdaje na ceny ČDS 78 000.- CZK, výdaje na mzdy (registr 
Čenda, administrativní podpora ČDS)  445 260.- CZK,  odměny členům ČDS 
275.000.- CZK  (dle Pravidel pro odměňování členů ČDS). 

D) Stav fondu k 31.12.2023  je 25 677 072,82 CZK, hospodaření ČDS - 853 709,51 
CZK  (hospodaření v r. 2022    – 874 838.-), výsledek akcí  3.558.435 CZK, 
celkem finanční prostředky před zdaněním: 28.381.798,93 CZK. 
 
 

12. Zpráva Revizní komise, referovala dr. Adamíková:  
 
Revizní komise ve složení MUDr. Adamíková, MUDr. Jankovec, MUDr. Štefánková 
se v období mezi plenárními schůzemi ČDS 2023-2024 zúčastnila všech zasedání 
výboru ČDS a nebyly shledány žádné rozpory se stanovami ČDS ČLS JEP. Revizní 
komise projednala zprávu o hospodaření, neshledala závady a zprávu schválila. 
 

13. Diskuse. Do diskuse se nikdo z přítomných členů shromáždění nepřihlásil. 
 

14. Návrh a hlasování členů shromáždění o návrhu, prof. Škrha: 
 
Návrhová komise se vyjádřila k předloženým zprávám, nebyly vysloveny žádné 
připomínky od členů shromáždění. Komise navrhla souhrnné usnesení ke všem 
projednávaným bodům programu v následujícím znění: 
 
a)  členská schůze vzala na vědomí a schvaluje zprávu předsedy o činnosti 

výboru ČDS ČLS JEP, zprávu sekcí a pracovních skupin ČDS. 
b)  členská schůze vzala na vědomí a schválila zprávu o hospodaření ČDS a 

zprávu Revizní komise ČDS. 



c) členská schůze doporučuje výboru ČDS pokračovat v jednání se zástupci 
státních orgánů, plátců a také s ostatními odbornými společnostmi ve 
prospěch české diabetologie. 

Předseda ČDS nechal o výše uvedeném usnesení hlasovat shromáždění. 
Členové shromáždění v hlasování toto schválili, nikdo nebyl proti. 

15. Ukončení schůze. 
 
 
 

V Praze dne 1.6.2024 

Zapsal: MUDr. Milan Flekač, Ph.D.  

 

 

Za správnost: prof. MUDr. Martin Prázný, CSc., Ph.D., předseda výboru ČDS ČLS JEP 

 

Rozdělovník:  

Výbor ČDS 

Předsednictvo ČLS JEP 


